
 الأخ أحمد

البال توك أهلاً أعزائى المشاهدين فى تليفزيون قناة الحياة وكل الموجودين فى برنامج 

  .وسهلاً بكم فى برنامجنا حوار الحق يشرفنا اليوم جناب القمص زكريا بطرس أهلاً وسهلاً 

  القمص ذكريا بطرس

  .أهلاً بيك مرحباً 

  الأخ أحمد

كلامنـا أولاً  كما تعودنا فى حوارنا حوار الحق حوار الدلائل والبـراهين أن يكـون   

بالصلاه لكى ندعو روح االله بيننا ويكون االله فى وسطنا ويرينا إرادة فينا وفيكم ولنسأل جناب 

  .القمص أن يبدأنا بالصلاه 

  القمص ذكريا بطرس

أمين بسم الأب والأبن والروح القدس الاله الواحد أمين يا داعى الخطـاة للخـلاص   

رب ساعه ساعه حاسمة ياسيد فـى حيـاة الكثيـرين    وللموعد بالخيرات المنتظره أنها الأن يا

الوقت وقت مقبول واليوم يوم خلاص يا إلهنا كما قلت لنا فليتك يارب تقرع على كل القلـوب  

حتى تنفتح ليك وتقبلك يا إله المحبة وتتمتع بخلاصك تتمتع بالفداء تتمتـع بالبركـات تتمتـع    

تشرق بنور فى قلوب الكل لمعرفتك يـا مصـدر   بالبنوة تتمتع بالحياة الأبدية تتمتع بالحرية فال

الخير والبركة والنعمة لتخلص على كل حال قوم أمامك يارب أبناءك وبناتك لا تسـمح بـأن   

تكون الكلمات مجرد كلمات فى الهواء لكن أسمح يارب أن تقرع بها علـى القلـوب فتنفـتح    

  .ا أمين ويدخل ملك المجد لك كل مجد وعظمة من الأن وإلى أبد الدهور كله

  الأخ أحمد
ى    روكين إل رة المت أمين كما تعودنا سنبدأ حلقة اليوم بإختبار أحد العابرين من الظلمة إلى النور من حظي

ا  حظيره الموعودين والمدعوين الأخت باتر فلاى من الجزائر الشقيق وھى قد عبرت وأختبرت المسيح فى حياتھ
  .كك أديھا المايك لو سمحتى فا لنسمع أختبارھا أتفضلى يا أدمن الرب يبار

  أدمن
ارك    حاضر يا أحمد ومبسوطين أن أحنا نكون معاكم فى الحلقة دى باتر فلاى مبسوطه أن أنا أسمع أختب

  .أختى أتفضلى معاكى المايك 
  

  

  بتر فلاى 
أنى أدى الشھادة بتاعتى علشان أنا وسلام لجميع المسلمين كمان اللى معانا وبشكركم علشان طلبتوا منى   

ا  ى أحن دايماً ببقى مبسوطة لما أخوه بيطلبوا منى بالشھاده علشان كله لمجد الرب وعلشان كل الأخوه المسلمين الل
رت  ر العاصمة وكب ى الجزائ دت ف ر أتول ن الجزائ ال الأخ م ا ق ا زى م ر أن بھم كتي ا وبنح ا ودمن ان لحمن ا ك مھم

ا عمرى وعشت ھناك كتير ومن عيل م ورسولھم بس أن وا ربھ ة طبعاً مسلمة علتى ھما بيحبوا الرب الإسلام بيحب
ا كويس  انوا مربين ا بس ك ا ومام ين مش علشان باب اس طيب ا ن م ھم ا بيصلوا مع أنھ ا ولا مام ما كنت شوفت باب

ه أشكره علشان ويحولوا يدونا حب أدونا كتير حب مكنش نقصنا حاجة وبابا بطريقته الشرقيه ربانا حلو وبصراح



اس  ر الن ى الجزائ اً ف ائس طبع ى كن ان ف ا ك ى الحي بتاعن روح ف ا كونت صغيره كونت ب اجحين لم ا ن ا كلن طلعن
ى  ى يعن ه علت مسلمين بس الإسلام بتاعھم وأحنا صغار للكنيسة لمدارس الأحد مكنوش بيمنعونا بصراحه من ناحي

روح ا بن لين كون ر مرس وا كتي انوا بيعرف والى ك والى أخ ا  أخ ة وأن ل حاج التى وك ع ولاد الحي وولاد خ دھم م عن
وم  ا ي صغيره كونت بروح ھناك معاھم واللى أثر فيا وأنا طفله صغيره أن طريقه التعليم كان فى حب علشان كون
ان  رأن الشيخ ك ا الق ى بيعلمن ان المدرس الل رأن وك تعلم الق روح للمسجد علشان ن ان بن ا كم ة الصيفية كون العطل

ا بصراحه أنا ا ه ف ه ولا من طرف للى كونت حاسة بية كدا كان بيضربنا لما منتعلمش كويس مكنتش بحس بحب من
ى  يھم الل ان ف ة أخوالى ك ولتكم من ناحي ا ق ھو ده طريقه التعلم كانت ھى اللى أثرت كتير فيا وأنا صغيره وزى م

وا م وقتى بق ى دل رب فى بعض الل وا قبل الرب بس يا خساره علشان المراكز سابوا ال ى رجع ان بق لحدين فى كم
ت  ده حبي رت ك ده كب ت بإحساس ك يحية بس كان ى المس دين الإسلامى أو ف ة ال دى تجرب تش عن ا مكن لام أن للإس
دين  ده وبع انوا ك ة ك المسيحين حبيت الإيمان ده وكبرت معاه عائلتى مكنتش بتشوف مشاكل علشان كولو فى العيل

ى أتجوزت وسابت المسيح وا ر لما كبروا لما الل ا أكب ان لم ا كم ى أن اكرين أن انوا ف ا ك ان ھم ايز مركز كم ى ع لل
ھسيب كده بس لما أبتديت أكبر الإيمان بتاعى أكبر وكونت بعلن كده مع صحباتى وبحب أبشر أبتدت المشاكل فى 
ان شويه ضعيف  ا لأ ھو ك ول لأخوي البيت مع أخويا خصوصاً الكبير ابويا مكنش بصراحه شديد بس مكنش بيق

ايزه قدام أ ر مش ع ا حصلت مشاكل كتي ايز الفضيحة ف ان مكنش ع خويا الكبير فمكنش بيقولو لأ وبعدين ھما كم
ا  ا ان أدخل فى المواضيع دى علشان كل المؤمنين اللى معانا أكيد عاشوا نفس الشيئ ضرب وقفل عليا فى البيت ف

ار ر أوكنت محبش أشوف  علشان مبقاش فى مشاكل كتير فا قولت الأحسن بصراحه عندنا فى البيت ن شاعله كتي
ا  ا ف ا يحزن ولا مام ى باب ايزه أخل تش ع ا مكن ؤتمرات ف م أروح أجتماعات وم ا بيضربنى ل ا أخوي أبويا حزين لم
فضلت أنى أنا أبتعد شويه وخصوصاً أن أخويا كان عنده مركز وفى أخوه مسيحين كانوا عايزين يدخلوا فا ھددھم 

ان مكنتش فاھمه فى الوقت ده ليه عملوا كده فا زعلت منھم كتير بس كان جوايا فا الأخوه المسيحين سابونى فا زم
ة ھى  ا الروحي ا زى مام الإيمان وقولت ھما ھنا بعاد عنى وأنا إيمانى فى قلبى وخلاص وكان عندى ست أعتبرھ

ا م ا وبيحترموھ انوا بيحبوھ ه فك ل العيل رف ك ت تع ان كان ن زم ائلتى م رف ع ان بتع ده علش ت الوحي وش كان كن
ين  ى وب ا بين ى كان رابط الل دھا ال ثلاً أروح عن ة ولا م اج حاجة روحي بيمنعونى أنى أروح عندھا فا لما كونت بحت
الأخوه كانت ھى ده كانت بتدى أخبارى علشان بعدين بعد سنين طويله عرفت أن كانوا كتير بيصلوا علشانى ھى 

ر ايزه اصلى ولا أق ا كونت ع ا ولم اً فى البيت الوحيدة اللى كانت معاي اب أتقطع فى البيت طبع ا كت اب يام أ الكت
انى فى  نھم وھو إيم ر أبتعدت ع أخرت كتي ا أت دھا ف روح عن وه كونت ب مكنش عندى كتاب مقدس كل مره بيقطع
د ولا حاجة علشان كانت  لمة وأعض اصلى محم قلبى وخلاص وأعيش عيشة مزدوجة مقولش طبعاً أنى أنا مس

د سنين صعبة عليا أنى أنا أقولھا  ى وخلاص بس بع بس المھم أن الناس متعرفش أن أنا مسيحية وعايشة مع أھل
اً ھو  اتوا طبع ا م ا لم ر ھم ا الكبي شويه سنين قليله بابا مات بالسرطان وأخويا سنة بعديه عمل حادث ومات أخوي

انوا فى  ا رجعت للأخوه والأخوه ك انى ف ا أعيش إيم ه أن أن انوا صعب الجرح ابتديت أحس شويه بحري الأول ك
ا رجعت  ان وبقت صحبتى وبيھ له كم خايفين منى بس بشويش الأم الروحية دى عن طريقھا عرفتنى بأخت مرس
ا  للأخوه وبيھا أنا أفھم لما الأخوه عملوا كده علشان فى البلد صعب وكانوا عارفين المشاكل اللى حصلت مع أخوي

ويسه وإيمانى وماما كانت عارفه مكنتش بتمنعنى ولا كانت فا خافوا وبعدين بيھا أنا قدرت أرجع الكنيسة وبقيت ك
انى  ا ت دى أخوي ان عن ة كم بتقول حاجة وكانت بيعجبھا علشان ھو لما بابا مات وأخويا مات يعنى العلاقه بقت قوي
و ا ھ ا وأخوي  كبير ھو مسلم قوى وبيطبق الإسلام وإيمانه بقى يتشدد أكتر وبقى مسلم أكتر زى بالظبط لما مات باب

م كونت رجعلت للكنيسة  ان بصليلك المھ ا كم ه أن دعيلك أقول قرب أكتر للإسلام فا مرات كان بيقولى أنا بصلى ب
د  در جراون ا مش ھرجع للكنيسه الأن انى فقولت لأ أن ة إيم ده عن الأخوه خفي مكنتش عايزه علشان أنا كونت بعي

ى لأ مش كويس  ا أخب انى وأخجل بالمسيح اروح أرجع للكنيسه الرسمية المعروفة مش لازم أن ا أخجل بإيم ان أن
نخفش  اع صلات مب للكنيسة واللى يعرف يعرف فى ميزه فى الجزائر أن أحنا لما نروح للكنيسة الرسمية أو إجتم
ه  من الحكومه أو من أى حد أحنا ممكن نخاف من الشعب البسيط اللى مكن حتٮة الشعب البسيط أنا مش ھخاف من

روح الكنيسة بس ممن يحرضوه يدولو فل ا كونت ب وس ھو ده اللى ممكن نخاف ونزعل ھما ليھم عار بس بس أن
ميھمنيش فا كولوا بيقتل فى بعض اب بيتقتل أبنه اب بيقتل أبوه مكلو مشيو وبعدين أنا كمان ربنا رتب وسبت البلد 

ى فى حاجات وطعلت أوروبا عايشة فى أوروبا بصراحه أنا الإسلام ما كونتش أعرف عنه خالص لأ أعرف ي عن
كانت بتأثر فية وأنا طفله صغيره مثلاً لما أحنا مش ھنروح للجنة علشان بنكدب نعدى على السراط المستقيم كانت 
ا  ى وأن ان فى حاجات بترعبن ى ك نم يعن دخل جھ ه ممكن ن ع الجن جدتى بتحكنا أحنا ھنعدى على خيط علشان نطل

ولا عمقة فى الدين بس لما طلعت أوروبا بقيت عرفت طفله صغيره بس مكنتش بحس بأمان بس ما كنتش بعرف 
داس  كنيسة مصريه عربيه معربة وبروح ھناك حتى لو فى الجزائر الترانيم بالفرنساوى والوعظ بالفرنساوى والق
ديت  اك أبت اً ھن ر وطبع ة كتي ى علشان محسش بالغرب داس شرقى عرب ان نفسى ق وا ك بالفرنساوى لما جيت أورب

ى أكتشف شوية شوية م ر من الجروح يل ى كتي ر وعلجن ى كتي ا بركن ر وربن وا أكت ا بيعرف ع الشرقيين علشان ھم
ى  رفھمش بس اھل اس مع و الن ا ل ى ھن ان حت ر وكم بھم كتي ا بح ى أن ائى الل ت أحب ان فق ر علش ى الجزائ تھا ف عش

ى جوز م ا أدال ؤمن ھو مجروحين كله مجروح وباركنى وأتجوزت ھنا وأنا ما كنتش عامله أنى ھتجوز بس ربن



ر  ا كتي وك أشتغل معاي ال ت ساعدنى كمان وأدانى خدمة حلوى بحبھا كتير بصراحه لما عرفت البال توك كمان الب
وم  ى أكتشف الإسلام وأول ي وك خلان ال ت مع أنى أنا بقالى تقريباً ست سنين وأنا مع الخدمه بس مش زى مع الب

اع الأخ أدم ار بت معت أختب ا س ارح لم ا أمب دمت أن ت أتص يحية  دخل ا وكمس دم أن لم وأتص ان مس و ك راه ھ بص
واتصدمت فما بلك لما يكون المسلم يتصدم طبعاً البال توك ساعدنى كتير أن انا أكتشف الحاجات المعفنة الحاجات 
يم  دخل بنك ن ه بي وك وعرف ال ت ى الب ه عل الغلط الحاجات اللى بصراحه بتاعت جھلاء وأنا بصلى لأخويا ھو كلمت

ه ھدى بس لما كلمتة مرد يش يديلى النيك نيم ھو ممكن بيسمع فينا دلوقتى وھيعرف صوتى بس أنا مكونتش عارف
ه  ا يخدم فى قلب ة الخامسة عشر خصوصاً وأن شاء الله يربن الشھاده بتعتى اليوم وھو ھقوله وھيسمعنى فى الحلق

ر ابو ارككم ومرسى كتي ا يب ر وربن ا ويخدم فى جميع الأسوه المسلمين وشكراً كتير كتي ل سورى م ا وتقب ا زكري ن
  .بعرفش اقولھا بالمصرى زى ما بيقولوا تقبل الأيادى مرسى كتير مرسى كتير أبونا مرسى كتير أخوه 

  الأخ أحمد
ا    اب القمص زكري الرب يبارك حياتك أختى نعم أيھا العبد الصالح أدخل إلى فرح سيدك نسمع تعليق جن

  .بطرس على الأختبار الرائع دة 
  القمص ذكريا

شكراً جزيلاً الحقيقة أتعذيت جداً يا باتر فلاى من الأختبارات اللى أنا سـمعتها علـى     

حلقة كل حلقة وكل يوم أختبارات جديدة وجميلة ورائعة وعميقة مميزات أختبـارك   15مدى 

التربية الحلوى اللى أنتى أتربتيها فى بيت مسلم طيبين أحنا مناش ضد المسلمين بالعكس أحنا 

لمين أحنا بنخاف على المسلمين من التعاليم اللى أنتى سمتيها معفنة فا لكـن حلـو   بنحب المس

قوى أن أحنا نسمع أنك أنتى نشأتى فى بيئة طيبة وأبوين حلوين قوى دى بركة كبيـرة قـوى   

وبعد كدة كبر إيمانك بردو دى حتة مهمة قوى أن الإيمان ينمو ويتقدم فا لمسة جميلة قوى فى 

و الإيمان ثم أيضاً من ملامح إختبارك وهـو المشـاكل صـراعات لازم    إختبارك واضحة نم

تحصل صراعات ومشاكل مع الأخرين لكن ربنا بيسند فيها وكانت حكمة منك أنـك تبتعـدى   

قليلاً عن الجو كان تصرف حكيم بكل تأكيد بردو من ملامح الأختبار بتاعك تأثير الأشخاص 

ية المؤمنة واللى عرفت على أخت تانية مؤمنة دى المؤمنين فى حيات الأخرين السيدة المسيح

شيئ رائع علشان كلنا ناخد بالنا ممكن نكون مؤثرين فى الأخرين وتأثير قد لا نـراه تـأثيراً   

كبيراً لكن مجرد علاقة شخصية حبية مع بعض الناس بتخلى فى بركات كبيره ونفوس بتأدى 

م الإحساس بالأمان صحيح مشكلة فـى  إلى الرب كتير أيضاً من ملامح أختبارك اللى هو عد

حيات الأنسان أنه مبيحسش بالأمان لكن الأنسان لما بيجى للمسيح بيؤمن حياته من كل جانب 

ثم أيضاً من ملامح هذا الأختبار شفاء الجروح الداخلية لقطة جميلة قوى قوى أن االله بيشـفى  

امراض كتيره داخلية لكن الـرب  الجراح الداخلية من الأهانات والأكتئاب والشفقة على النفس 

بيعالج واحدة فواحدة وأيضاً بشكر االله أن هو فتح عنيكى أنك أنتى تصلى من أجل أهلك ومن 

أجل أخواتك البئية فى حياتك فى الوالد وأخوكى الكبير ولونها جاية متأخره لكن ربنـا يعـذى   

شـف الحقـائق علـى    قلبك على طول نشكر االله من أجل شهادتك عن عمل البال توك أنه بيك

حقيقتها وبيورى المفاسد بتاعت التعليم واللى أنتى عبرتى عنها تعبير رائع الحتـت المعفنـه   



معفنه من طول كتمتها فعفنت أكتر مهيا فاسده وبايظه لكن لما تتعرض للهوى كده بيشفى منها 

  .الناس شكراً ليكى ولأجل أختبارك وأهلاً وسهلاً 

  الأخ أحمد
اب القم   ة مصادر شكراً جن اب القمص فى موضوع من المواضيع الھام ا سيخوض جن ا تعودن ص كم

اب  يم من جن اً أن تعل ا جميع القرأن كمصدر من مصدران الرئيسيان فى مصادر الإسلام ھذا الموضوع شائك ولن
  .القمص أتفضل يا فندم 

  القمص ذكريا بطرس

صادر من مصادر القـرأن  أهلاً بيك شكراً أحنا أتكلمنا فى الحلقة الماضية عن ثلاث م  

ثم الشعر الجاهلى فى الجزيرة العربية النهاردة عـايز  الأساطير الخيالية الإسرائيليات الشعبية 

أضيف ثلاث مصادر من مصادر القرأن وتعاليم الإسلام أولاً الأساطير الفاريسية ثانياً التعاليم 

ت اللى فجرو الـدنيا فـى أرض   الوثنية والمعتقدات الوثنية سواء الحج أو الحجر الأسود ودول

مصر وفى البلاد العربية وعلى رأى السيد المسيح لما قال جأت لألقى ناراً فمـاذا أريـد لـو    

أطرمت هو ده اللى أحنا عايزينه فأنا ألقى باسم المسيح أيضاً نـار علشـان خـاطر تشـتعل     

ساطير الفاريسـية  وعلشان خاطر تنور والناس يعرفوا الحقيقة فين أخد الأساطير الفاريسية الأ

إية الأساطير الفاريسية اللى تأثر بيها الإسلام أوعى تتصدم أنا بقول أهه اللـى قاعـد ويايـا    

وخايف على نفسة يجيلو سكتة قلبية أو يتصدم يطفى البال توك ويروح ينام أحساله لكن أربط 

قصة الإسراء الحزمة شدد عزمتك قوى وأستقبل الصدمات من الأساطير الفاريسية فى الإسلام 

والمعراج سبحان الذى أصرى بعبده ليللاً ملطوشه من أسطوره فاريسية فـى كتـاب أسـمة    

سنة قبل الهجرة وقبل محمـد فـإذاً    400أرطاويراف ناعماك مكتوب باللغه البهلوية كتب من 

لطش العملية لقاها لطيفة قوى فسبحان الذى أصرى بعبده وراح السند والهند وبلاد اليمن بس 

ك فى السما يعنى حاجة تانية غير الإسراء والمعراج طبعاً كل الحاجات اللى ليها مقابل فى هنا

قصة الإسراء والمعراج ملاك أسمة ساروش والإله أسمة أورموزد وكلها يعنى نقل مسـطرة  

وحتى فى عبارات منقوله بنصها من هذه الأسطورة اسطورة الإسراء والمعراج مهياش بـس  

أسطورة أيضاً هندية ما الدنيا ماليانا أساطير وهـذه الأسـطورة الهنديـة     أسطورة فاريسية دة

اسطورة الأسراء والمعراج موجوده فى كتاب أندر لو كاكومتم معناها السياحة إلى عالم أندرا 

يعنى إلى االله سبحانه وتعالى بتعهم أندرا إله الجو وذكر فيها اسمة أرجنا قريبة من الجنة يعنى 

با وهناك بردو شجر فى الإسراء والمعراج كثيـر هـذا أول شـيئ مـن     وشجره تسمى حوا

الأساطير الفاريسية والهندية والأمر الثانى الذى أخذ إلى الإسلام من هذه الأساطير الفاريسـية  

هو ها تانى شدد الحزام الحور والولدان حور العين والولدان ماخوذه من الأساطير الفاريسـية  

تية وفى كتاب بالظبط أسمة أرواح الغادات غادة يعنـى حـور   وهى موجوده فى كتب أظرادش

موجوده هناك واللى أتخذ منها بنفس الكلام حو العين من أمثال الؤلؤ المكنون وهكذا الأمـور  



بتاعت حو العين والولدان المخلدون جت منين مهى مافيش فى العهد القديم ولا العهد الجديـد  

نعبش ونلقيها فين نلقيها فى الظورادشتية وفى كتـب  ولا فى الشعر الجاهلى طب ندور بقى و

قدماء الهنود أيضاً فى حاجة تانية بردو خدوها خدها النبى كان واسع الثقافة الحقيقة الراجل دة 

والبركة فى رواد الجزيرة العربية فى كل الجنسيات والجهات موضوع الجن الجـن مـأخوذ   

ب الظرادشتية المقدس ودستور ديانتهم ومكتـوب  أيضاً من الكتب الفاريسية فى كتاب أفستا كتا

عنه أنه جنى جنى قريبة من جن ومعناها روح شرير فهكذا أخذو من هذه الديانات الحاجـات  

الكتيره أنا مش عايزة أطول فى موضوع الأساطير الفاريسية والهندية لكن أنقل وأخش علـى  

ات الوثنية فى الجزيرة العربية وبردو ما إيه على المفيد وهو العقائد والشعارات والتقاليد والعاد

صدم الكثيرين وأخاف أن حد يصدم بردو من الموجودين بيسمع لأول مره هو فريضة الحـج  

فريضة الحج فريضة من أيام الجاهلين وكانوا بيحجوا ويروحوا بيت االله الحرام والكعبة هـذا  

الكعبة على مر العصـور   الكتاب موجود فى كتاب الدكتور على حسنى الخربوطلى فى كتابة

ويتكلم عن موسم الحج فـى   1967وده موجود بسهوله فى سلسلة أقرأ مارس سنة  24صفحة 

الجزيرة العربية الدكتور جواد على فى كتابة المفصل فى تاريخ العرب قبل الإسـلام الجـزء   

يتكلم ويقول يقول بالنص كده أن هناك علاقة كبيره بـين كلمـة حـج     223الخامس صفحة 

لمأخوذه أصلاً من فعل الأحتكاك فهيا فى أصلها من كلمة حك بالكـاف والغريـب أن لحـد    ا

النهارده العراقيون بيقلبو الجيم إلى كاف مش بس فى الكلام لأ ده فى الكتابه أسال أى واحـد  

عراقى ويمكن عراقيون موجودين ويانا يقولك الجمرك ألف لام ميم جيم ميم الجمرك يكتبوها 

لأنها كانت بتتنطق الجيم كاف فا الحج أو الحج كانت أصلاً الحك ويؤيد هذا الكلام الكمرك ليه 

يقـول العلاقـة بـين     247غيرة أيضاً كتاب الملل والنحل لأبى القاسم الشهرستانى صـفحة  

الأحتكاك والحج بقولة أنه كان يمارس فى الحج طقس عجيب وهو الأحتكاك بالحجر الأسـود  

لا يدخلها إلا الكبار للكبار فقط من فضلكم لـو فـى أولاد عنـدكم    هنا بقى هنخش فى منطقة 

موجودين جنبكم حولين الكمبيوتر يا ريت تنيموهم يعنى قوللهم روح نـام يـا بابـا علشـان     

المدرسة بكره هو بكره إية علشان المدرسة بكره يا بابا نام علشان خاطر نسمع علشان خاطر 

ى بيكتبوا فى كتب يعنى هو كلام حاجة غريبة قـوى  نتكلم برحتنا لأن الكلام مش عارف إزا

المهم خلينا نتكلم بقى بوص يا حبيبى إيه الأحتكاك بالحجر الأسود ده دى حكاية جواد الدكتور 

جواد على يقول أن هناك طقساً لدى الجاهلين تؤدية النساء فى الحجر الأسود النساء بالـذات  

خد بالك النساء وهو مس الحجر الأسود بدماء بقى مش الراجل يروح يحك نفسه فى الحجر لأ 

مكسوف أقول مكسوف أقول لكن على رأى المثل ما فيش خجل فى الدين الإسلامى ياله بدماء 

الحيض نتيجة إحتكاك أعضائهن به وهنا عاريات وقد كان دم الحيض عند المرأة فى أعتقـاد  

ي ومن الإله الروح وكان فى الكعبة الأقدمين هو سر الميلاد فا من المرأة الدم ومن الرجل المن



الحجر الأسود يرمز إلى يد االله فكانو بيروحو يحكتو بيد االله علشان بركة االله أعلم دى حاجات 

شغلانات دة بيقولها الكلام ده الدكتور جواد على اللى عايز يحاكم يحاكم الدكتور جواد على أنا 

لى أنا قارئ وناقل وناقل الكفر لـيس  معرفش هو حي ولا ميت لكن متكلمونيش انا ولا تبصو

بكافراً فا روحو أمسكو فى خناء الراجل دكها مش أنا دى الجرائد قيما علية من يوميها عمال 

يقول الحج والحك يا عم أنا مالى أنا مالى أنا لية دخل بالموضوع أنا مجرد بقرا وناقل الكفـر  

لانه طب تعالو بقى موسم الحج ده أصله ليس بكافر أنا بقول ناس كفره بيقولو كده أنا مالى شغ

إية فى الجاهلية خلينا نوسع الموضوع بقى ونكبره شويه أنتوا وراكو حاجة يا جماعـه اللـى   

عايز ينام يقوم ينام أحنا بنشتغل فى دائره المعارف الإسلامية رغم أنف المعترضـون دائـره   

ليها حاكم الشارقة شيخ بردو وفى المعارف الإسلامية اللى قدم ليها شيخ الجامع الأزهر وقدم 

ويتكلم عن الحج فى الجاهليه بيقول إية بقى هـدف الحـج فـى     3465هذا الجزء فى صفحه 

الجاهليه أنه كان يقام فى الجاهليه كل عام سوقان فى شهر ذى القعده أحـدها فـى عوكـاظ    

لأسـواق  والأخر فى مجنة وكان يتلوهما فى الأيام الأولى سوق للمجاز وتضـيف أقتـرنط ا  

العظيمة التى تقام فى ختان موسم جني البلح أرتبطت بالحج ومع موسم جني البلح كان هنـاك  

معناً أخر للموسم يقول عنه الدكتور السيد القمنى من الأشخاص اللـى أنـا بحترمهـا جـداً     

 165وأصحاب الأراء الحرة والمستنيرين قال فى كتاب الأسـطوره فـى التـراث صـفحة     

لراجل ده كلام بيقولو راجل باحث وعايزين ترجعو بالكلام أرجعـوا جـابو   ومتجبوش داهية ل

منين لكن هو الراجل ملوش دخل ناقل بردو زى حالاتى كده بيقول تزيدنا اللغه تأيداً فى تعبير 

موسم الحج بأنه كلمة الموسم تعنى زمن الأحتفال بالوسم أو أحتفالات الخصب أو موسم هـى  

م نفس الحروف بتاعت المومس بس مع تغيير وتبديل فى السـين  نفس الألفاظ وحروف الموس

والميم الأخرنية وهى المراة الموسومة بالزنا مع ملاحظة أنتشار الموامس فى مكه فى الإسلام 

كلام علمى ومنقول من كتب وأضاف قائلاً كان هناك الأله هوبل وهو إله الخصب وصـحبته  

أنا بقول فى طقوس جنسية فى الحج مش أنـا أنـا   طقوس جنسية يبقى مش انا يا أحبائى اللى 

راجل قارئ بفتح الكتب واقرأ وأنقل أهو مش أنا ده الدكتور السيد القمنى فى كتابه الأسطورة 

فى التراث ونقلاً عن مراجع أخره يقول وصاحبتة طقوس جنسية تفشي تفشـياً عظيمـاً فـى    

ية فى عبادة الإله موكا إلـه مكـة   مختلف تلك المناطق وهذا يدعم قولنا عن وجود عبادة جنس

اليمنية التى أنتقلت إلى الكعبة فى مكة وبعيدن يجمل بقى الكلام السيد القمنى ربنا يديه العفيـة  

فى نفس الكتاب ويقول كان ذلك التجمل للمارسة الجنس الجماعى طلباً للغـوص والخصـب   

ة أهه مش من عنـدى كـان   شوفتو مش أنا اللى جايب الكلام الكلام أهه فى كتب كتب إسلامي

ذلك التجمع لممارسة الجنس الجماعى طلباً للغوص والخصب هذا من طقوس الحج أو الحـك  

فى الكعبة فى الجاهلية الطواف بالكعبة عرايا زى ما ولدتهم أمهاتهم الكلام دة بيقول دكتـور  



الحـج  جواد على فى كتاب مفصل فى تاريخ العرب قبل الإسلام ويقول لو عدنا إلى طقـوس  

الجاهلى فسنجد طقساً عجيباً ومثيراً وهو أنهم كانوا يطوفون حول البيت الإلهى ذكوراً وأناثـاً  

عراياً تماماً حفلة جنس عراياً تماماً ويتسأل البعض ما الداعى لهذا العري أن لم يكن لغـرض  

بـة علـل   يستحق العرى ولماذا جعل الإسلام للئحرام زياً لا يستر إلا العورا والكـلام ده كت 

يا جماعه أنا مبجبش حاجة من عندى صدقونى الكلام ده  485الشرائع للصدوق القمنى صفحه 

كله من كتب ومعروفه وموجوده الأن الحج ومن هنا ورايح مش أسمه الحج يا جماعه خلينـا  

بقى نسمى الأمور بمسميتها أسمة الحك وخدين بالكم والحك فى موسم الخصب أه فا الكلام ده 

ندى الكلام ده زى ما ورتهلكم بالمراجع والبراهين وموجود على السـايت بتاعنـا   مش من ع

تقدروا تشفوه ننقل بقى إلا حاجة تانية مأخوذه من الوثنية وهو الحجر الأسود نفسة بقى الحجر 

سم واسـطوانى قطـره   30الأسود موقع الأزهر علىالأنترنت بيقول الحجر الأسود ده طوله 

دقونى مصيبة سودة مصيبة سودة بتأكـد الحقيقـة العلميـة اللـى     سم ده مصيبة سودة ص10

بيقولوها الناس علشان كده الناس كانت بتروح تحتك يا دى المصيبه يا دى العار يالى العـار  

ولسه حطين الحجر الأسود ده هو النبى مش ضد الأصنام يا رجاله طب ليه محتفظ بـالحجر  

ين شكلة ينم على إستخدام عيب عيـب صـدقونى   الأسود ده هناك كصنم فى الكعبه االله وبعد

المهم بيقولو إيه بقى جية منين هـذا الحجـر    عيب الكلام ده عيب عيب الكلام ده عيب عيب

نزل الحجر الأسود من  386بيقولك أنه نزل من السما ده فى سنن الترمزى باب الحج حديث 

أمال إية اللى سودة يـا خبـر    الجنه وهو أكثر أشد بياضاً من اللبن أشد بياضاً من اللبن طب

أبيض على اللى سودة مش معقول بقى أقولكو ليه بيقولو أهه أن الحجر الأسود كـان أبـيض   

لكنة أسود من مس الحيض فى الجاهلية مين اللى قال كده مش أنا أنا مبقلفش ولا بخترع أسمة 

لسعاده القاهره صفحة محمد حسنى عبد الحميد فى كتاب أبو الأنبياء إبراهيم الخليل نشر دار ا

يا أحبائى يلى بتكتبوا فى الجرائد وبتشنعو وبتقولو أن القمص زكريا بيتهم الحج وبيقـول   92

كلام جنسى فارغ أنا بقول حاجة من عندى دى المراجع دى قليلة مش قـدام عنـيكم حاجـة    

لنهارده أنا غريبة الشأن جداً هذا هو الحجر الأسود الذى قدس فى الجاهلية طيب لية بيقدسوه ا

يقول أنـه   19-17مش عارف أنا مش عارف صدقونى فا كتاب الأسطوره فى القرأن صفحة 

كان هناك طقس لدى الجاهلين تؤدية النساء فى الحجر وهو مس الحجر الأسود بدماء الحيض 

ودماء الحيض بالذات وقد كان دم الحيض عند المرأه فى إعتقاد الأقدمين كذا وكذا وكذا إلـى  

 دى حتة كلو الحتاتى علشان أضيف حتة كويسة يقول إيه أنهم يماثلون لمـا بيـروح   أخره لأ

يمسو الحجر ده أنهم يماثلون الفعل الأول الذى قام بيه إله القمر اللى هو الحجر الأسود عندما 

جامع الشمس وهى الإلها إيلاط يعنى إله القمر بواسطه هذا العضو جامع الإله إيلات اللى هى 

مس علشان كده بيقدسو الهلال على مثال أنه هو زى يعنى اللى كلام غريـب شـكلة   إلهه الش



عجيب مش معقول أبداً ابداً طب يا جماعه أنتو بتقدسو الحر ده بس ليه أنا عايزه أفهـم أنـا   

عايز سبب واحد بيقدسوا علشانه تعالوا نشوف إزاى محمد بيقدس هذا الحجر وماذا قال عمر 

ارف الإسلامية تقول كما للطواف شأن عظيم وقد أخذ محمـد بهـذه   فى ذلك بص دائره المع

العادة القديمة لما وضع شعائر دينة فأخذ من الشعائر الوثنية هذه الشعيرة سنن البيهقى يقـول  

كان محمد يقبل الحجر علامة علـى تقديسـه    9503إية فى كتاب الحج أو الحك يعنى حديث 

حمد عن أبن عباس قال كان رسول االله إذا أستلم الركن بيقدسة ليه أنا مش عارف أخبرنا ابو م

الحجر الأسود قبله ووضع خدة الأيمن علية ينهار أسوح تحط خدك الأيمن على الحجر ليه انتا 

عارف كان بيتحط فين الحجر ده لكما بتحط خدك عليه مش معقول ابداً كمان ده تاريخ مدارى 

لجاهليه وشايف الحاجات دى إزاى أى حق طب مهو كلام معروف وكونت حاضر أنتى ايام ا

ولماذا كلها أسئله تدور فى الذهن يقولك وكان الرسول يدور حول الحجر سبع لفات سبع لفات 

سبع لفات بالذات أنا متهيقلى جت من الحته دى التعلف فات فات وفى ديله سبع لفات يمكـن  

ماشياً فى إحتراماً للحجر المقدس  يكون حاجه بالشكل ده منها ثلاثه قافظاً كالظباء وأربع لفات

حاجاة غريبة طب نشوف عمر فى نهاية الكلام  2835الكلام ده موجود فى مسند أحمد حديث 

عن عمر أبن الخطار رضى االله  1597وماذا قال عمر فى صحيح البخارى باب الحج حديث 

ر ولا تنفع ولو أنى عنه أنه جاء إلى الحجر الأسود فقبله وقال واالله أنى أعلم أنك حجر لا تض

رايت رسول االله يقبلك ما قبلتك مهو عمر عارف اصل الحجر دة كان بيستخدم فى إية نفسـية  

مش جياله أن هو يقبله وأعترض أيضاً عمر على قفز محمد حول الحجر على أساس أنه ليس 

يث من طبيعتهم ولكنهم فعلوا ذلك رياءاً ليرضوا المشركين فا صحيح البخارى باب الحج حـد 

يقول أخبرنا زيد ابن أسلم عن أبية عن عمر ابن الخطاب رضى االله عنه قال للحجـر   1605

الأسود أنى لأعلم أنك حجر لا تضر ولا تنفع ولولا أنى رايت النبى صلى االله عليـه وسـلم   

أستلمك ما أستلمتك ثم قال مالى أنا وللقفز أنما كونا نرائى بذلك المشركين وقد أهلكهم االله ثـم  

معلش شيئ صنعه النبى فلا نحب أن نتركه يا سلام طب وصنعه النبى رياء يبقى يتعمـل   قال

علشان خاطر النبى عمله يا أحبائى المسلمين فكرو فى المواضيع دى بصراحه كده المواضيع 

دى تورم المخ وتقذذ النفس وتشكك فى أمور هذا الدين حجر عباده أصنام وله تـاريخ أسـود   

ر الأسود ولا زال يقبل ولا زال يحترم زلا زال يلف عليه ويقـدس ولا  علشان كده سمى الحج

زال ترحلو الملايين من البشر علشان تاخد بركه الحجر طب ما البركه زمان مهى لازم تيجى 

بطريقه تانية مش بمجرد أنك أنتى تلف حولية ما إذا كونتو ختو حاجة خدوها كلهـا بطقسـها   

روحو عرايا أو شبه عرايا لحد النهارده هناك أمـور محتاجـه   بالكامل بالكامل وليه الحجاج بي

إلى أسئلة كتير ومواجهة صريحة مع الواقع ارجو أن االله يستخدم هذه الأمور لخلاص نفـوس  

  .كثيره اليوم يوم مقبول 



  الأخ أحمد
ئله وياريت تكون   ا بالأس ئله  أمين أمين شكراً يا قدس أبونا أدمن الرب يبارك حياتك لو سمحتى أتين الأس

  .فى عجالة حتى نستمتع بردود جناب القمص زكريا بطرس أتفضل المايك معاكى الرب يبارك حياتك 
  أدمن

شكراً جزيلاً يا أحمد وشكراً يا ابونا على الموضوع الشائك اللى قدسك طرحته علينـا    

مايك واخواتنا مبيحبوش يأربوا من موضوع الحك ده عموماً علشان الوقت أدم أتفضل معاك ال

  .تقولنا السؤال اللى عندك لو سمحت 

  أدم

سلامى أستاذى أحمد شكراً على البرنامج الرائع سلام يا قدس ابونا الموضوع شـائك    

جداً فا سؤال وصلى بس أعتقد أنه سؤال منطقى جداً لو قلنا يا قدس ابونا أنه بحكم محمد كان 

لى والوثنية وكل حاجـة لكـن كيـف    فى الجاهليه فكان يعنى نوعاً ما قرير على الشعر الجاه

وصلت إلى محمد أو كما ورد فى السؤال كيف وصلت إلى النبى محمد بعـد كـل الحلقـات    

ونقول نبى حاجة عجيبة كيف وصلت إلى النبى محمد أساطير الفاريسين لأن المسافة كانـت  

  بعيدة جداً شكراً يا قدس ابونا وأتفضلو مع حضرتك المايك 

  القمص ذكريا بطرس

شكراً يا عزيزى الفاضل والأمر واضح جداً لأن كان فى سلمان الفارسي من فـارس    

وهو اللى علم النبى محمد الخنادق والمجانق فليس بكثير أنه هو يكـون علمـوه الأسـاطير    

  .الفاريسية أتفضل السؤال التالى علشان خاطر الوقت 

  الأخ أحمد
  .السؤال الذى يليه من فضلك يا أدمن   

  

المجد ليسوع المسيح يكون معاكم كلكم جالى سؤال السـؤال بيقـول فـى    سلام رب   

موضوع الأسراء والمعراج بيقول أنتو ليه بتستغربو على أن الرسول صعد للسما بالرغم من 

أن مكتوب عندكم فى كتب النصرانية أن بولس الرسول صعد للسما الثالثه لية بتسـتغربوا ده  

  .لم شكراً على الرسول محمد صلى االله علية وس

  القمص ذكريا بطرس
د    ة محم ه ولي ى السماء الثالث ولس الرسول صعد إل وى ب ه ق ه جميل داً صحيح مقالب ل ج ل جمي شيئ جمي

م يركب بغلاً ولا  ولس الرسول ل ميكنش صعد إلى السموات السابعه بس التقليد ھنا نقصة حته فى الإخراج لأن ب
ى حماراً ولا براقاً صعد بالروح إلى ھناك مصعد زى السؤال الل ش على حمير بس ده الفرق الكبير أتفضل يا عزي

  .بعديه علشان خاطر الوقت 
  الأخ أحمد

  .أدمن لو سمحت السؤال الذى يليه   



  أدمن

أتفضلى تقوللنا السؤال اللى  10شكراً يا أبونا طب السؤال اللى جي عن لايف تى فى   

  .جالك 
  10لايف تى فى 

المسيح ليكم جميعاً طيب علشان الوقت هقول السؤال على طول أعتقد شكراً ليكم سلام   

أن أخونا المسلمين الأحبة أول مره يسمعوا هذا الكلام على الحج والحجر الأسود وخصوصـاً  

اللى بعت السؤال يظهر ناس يكونوا على أخلاق عاليه جداً وغير متقبلين هـذا الكـلام لكـن    

ؤال بيقول دائره المعارف الإسلاميه هـى مـن تـأليف    بيسعو فى المصادر والمراجع فا الس

  .المستشرقين الحاقدين فلماذا حضرتكم تستشهدو بها شكراً 

  القمص زكريا بطرس

أشكرك لأن فعلاً ناس عماله تردد فى الجرائد النهارده واحد كتب فى جريـده الوفـد     

اللى أنا هـرض بيـه   طعناً فى هذا الأمر وأنا رديت عليه الحقيقه بس رد مختصر وده بردو 

مختصر إذا كان ده من شغل جماعه مستشرقين فلماذا ترجموها من أكثر من نصف قرن هذه 

المجموعه كتبها المستشرقون فعلاً متخصصون وحاصلون على شهادات علمية عالية وايضـاً  

 1933فى اللغة العربية وترجمتها مجموعه من مشايخ الأزهر وأول طبعه صدرت ليها سـنة  

أعيد طبعهـا سـنة    1933لى ثلاث تربع قرن وظلت لحد اليوم وأعيد طبعها بعد سنة من حوا

بس بعد ما أحنا بدينا نتكلم منها بقت مستشرقين االله والثلاث تربع قرن اللى قبل كـده   1998

عمله إية كانوا ناس مسلمين حاجات غريبة فى الردود ناس غريبة قوى طـب وإزاى كانـت   

هر يقول عنها أن دائره المعارف الإسلاميه التى قامت الهية المصريه بهذا الشكل لية شيخ الأز

العامه بالكتاب ونشرها بالتعاون مع مركز الشرقه للإبداع الفكرى تعد على راس المشروعات 

العلمية الضخمة التى تهدى العقول إلى كنوز من المعارف الجليلـه التوقيـع شـيخ الأزهـر     

طب وليه سـمو الـدكتور الشـيخ     1988يناير  30فى  الشريف الدكتور محمد سيد طنطاوى

سلطان أبن محمد القاسمى حاكم الشارقه يقول ولا شك فهو عمل متفرد يعتبـر مـن أضـخم    

الدوائر فى المعرفة الإسلامية على مستوى العالم اشمعنا يقولى أن فى مترجمين علقوا علـى  

للى هما هيئه علمية مترجمين علشان الكلام فليه بتسيب أنتا كلام المترجمين المترجمين دول ا

خاطر يردو على كلام بحث قضوا فيها أعمارهم علشان خاطر يقننوهاً علمياً ومنطقياً وأثـار  

النهارده عايز واحد بس بيترجم يقول الكلام ده مش صح وأخد بكلامه يطلع مين ده إلى جوار 

م هـو الحجـج الأحاديـث    هيئة علمية مكلفه بهذه الأبحاث الكبرى لأ دى على فكره ده كـلا 

إسرائيليه كويس والتفاسير خزعبلات دخلت فيها والقرأن دخلوا الشيطان دخل فيها أيات قرأنية 

طيب والكتب الإسلامية دخلوها المستشرقين طب أمال هتبنى إيمانك على إيه يا أبنى الإيمـان  



نسان بخيل عازمة ده هيتنبى على إيه لما دى كده ودى كده دنتا عارف زى واحد راح يزرو أ

على الأكل قاله أسمع يا ابو نسب قاله إيه قاله قدامك عيش قاله ها قاله الصحيح متكسـروش  

قاله طيب قاله والمتكسر متكلوش وكل لما تشبع لما الإسلام طلـع كلـه السـليم ميكسـروش     

 ـ   ده والمتكسر مينسوش ويفهم إية ويعقل إية ويبنى إيمانة على إيه متفوقو بقى كـده فوقـوا ك

  .وخدوا الأمور بجديه شويه أتفضل يا عزيزى 

  الأخ أحمد

شكراً يا جناب القمص ممكن جنابك تقولنا التاريخ الهجرى المزين بيه التوقيع لأنه من 

  .الأزهر ويجب أن يزيل بتوقيع التاريخ الهجرى 

  القمص زكريا بطرس

مـن رمضـان سـنة     22غالى والطلب رخيص يا ابوحمدات ماشـى يـا حبيبـى    
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  الأخ أحمد

  .السؤال الذى يليه من فضلك 

  أدمن

شكراً جزيلاً يا أحمد وشكراً جزيلاً يا أبونا على الإجابة معلش علشان الوقت عايزين 

  ناخد بقيت الأسئله سريعه أستاذى صوت الحق أتفضل معاك المايك تقولنا السؤال اللى عندك 

  صوت الحق 

أبونا أستاذ أحمد أنا الحقيقه هنقل السؤال ذى مـا جيـة    شكراً سلام المسيح مع قدس  

بالظبط السؤال موجه إلى قدس أبونا زكريا لماذا لا تتواخا الأمانـه العلميـة وتسـقو تعليـق     

  . المترجم لنفى أقوال المستشرقين أعتقد أن السؤال وصل المايك مع حضرتك 

  القمص زكريا بطرس

جوبت عليه دلوقتى وقولت العمل الفردى لا ينقض  شكراً جزيلاً هو ده السؤال اللى أنا  

لجنة علمية مكلفة بالبحث العلمى وأنا متهيقلى ان أحنا نكتفى بهذا القدر من الأسـئله علشـان   

  .خاطر اللمسة الروحية منفقدهاش 

  الأخ أحمد 
لقمص شكراً جناب القمص ونشكر المشاركين معنا ونأسف لضيق الوقت لعدم أخذ أسئله أخرى وجناب ا  

  .سيعطينا لمسة روحية عن المحبة الإلھية من الكتاب المقدس 
  القمص زكريا بطرس



الحقيقه لأن دى الحلقه الخامسة عشر وأحنا خدنا الأربعه عشر اللى فاتوا كلهم تأملات   

ولمسات عن المحبة الإلهيه فبقى ما هو ردت فعلك الأن وعلشان كده عمال أقرأ أحب أقرألكم 

هذا وأنكم عارفون  11إية  13رساله معلمنا بولس الرسول إلى أهل رومية إصحاح يعنى من 

الوقت أنها الأن ساعة لنستيقظ من النوم فأن خلاصنا الأن أقرب مما كان حين أمنـا السـاعة   

الأن الساعة لنستيقظ من النوم أى أنسان غفلان فى نوم الخطية أو فى نوم الظلمة والجهالة أو 

يان الباطله وغير السليمة ساعة لنستيقظ بعد ما شفنا كل الحاجات دى وبعد ما فى نوم فى الأد

سمعنا كل الكلام ده وبعد ربنا أنعم علينا بكل الأنعامات دى وبين لنا حبة الكبير أنهـا سـاعة   

لنستيقظ من النوم فأن خلاصنا الأن أقرب مما كان حين أمنا الأيام بتجرى يا جماعه وبتوصنا 

وبتقربنا منها فا فوق فوق يقول يكمل قد تناها الليل وتقارب النهار فلنخلع أعمـال  إلى النهاية 

الظلمة ونلبس أسلحة النور تقارب النهار ياريت يا أحبائى فى هذا الوقـت بالـذات أن أحنـا    

نستيقظ الأن ونقوله يارب فوقنا علشان نقوم وأدينا حياة جديده ويوم جديد ونهار جديد وحيـاة  

فى أسمك قوله يارب أدخل إلى قلبى ليشرق نورك فى حياتى انا أفتحلـك قلبـى    جديده مقدسة

الأن يارب لكى ما تأتى بحسب وعدك الصادق فتنير قلبى وحياتى أقبلنى إليك كما قبلتك إليـا  

  .أمين الرب يسمعك ويستجيب فى الحال 

  الأخ أحمد

أمين الرب يبارك حياتك جناب القمص أعزائى المشاهدين أخواتى وأخاواتى من أمين   

المستمعين فى البال توك سمعتم الدليل سمعتم البرهان أتونا بما يضحضو أتونا بالدليل الـذى  

يكف هذا الكلام بالدليل والبرهان نحن لا نسعى إلى الإستهزاء بك أو وضـعك فـى وضـع    

قد خلقكك االله انساناً عاقلاً أستعمل هذا العقل كى لا تكـون  مخزى ولكن نسعى إلى خلاصك ل

مثل الدابه التى بلا عقل لأن االله قد أكرمك وكرمك وخلقك على شبة أى أنك تنفكر ولك القدرة 

على التفكير والتمييز إذا أرت نسخة من الكتاب المقدس فراسلنا على العنوان الـذى سـوف   

اً راسلونا برايكم فى هذه الحلقه وتعليقاتكم على البريـد  يظهر بعد قليل على هذه الشاشه وايض

الإلكترونى الذى سيظهر فى هذه الشاشه بعض قليل الرب معكم وكل ما سـمعتموه بالـدليل   

والبرهان أتوا إلينا بالدليل والبرهان والرب معنا جميعاً نشكر جناب القمـص الـرب يبـارك    

  .ار الحق حياتك ويديم خدمتك وإلى اللقاء فى برنامج حو

  القمص زكريا بطرس 

  .مرحباً بيكم وإلى اللقاء   
 


